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NWR nechce držet hotovost za každou cenu
Pavel Daniel

...1
Burzy & trhy

Jedním z nejvíce diskutovaných titulů na hlavním trhu pražské burzy je těžařská společnost NWR. Firma nyní zvažuje možnost
koupit zajímavé projekty třeba na Ukrajině. Finanční ředitel podniku Marek Jelínek vzkazuje akcionářům, že firma nebude
zbytečně sedět na penězích, které by mohla vyplatit jako dividendu.

* E15: Pro finanční stabilitu NWR se má pro rok 2009 a 2010 stát jedním z klíčových faktorů vývoj poptávky v ocelárenském
průmyslu, proč?      

Je to proto, že zhruba šedesát procent naší produkce uhlí je jednou ze základních surovin pro výrobu oceli. Oborově je tedy z
našich hlavních klientů ocelářský průmysl. Jinými slovy, bude se nám dařit tehdy, pokud se bude dařit ocelářům.

* E15: Ale výroba oceli v poslední době silně klesá…      

Ano, to máte pravdu, propad výroby oceli dosahuje třiceti až čtyřicet procent. Ale v posledních týdnech se výrazně omezil stav
zásob v ocelářském průmyslu. Oceláři snížili výrobu proto, aby vyčerpali zásoby surovin, ale právě proto vidíme první, opravdu
malé signály zlepšení. Domníváme se proto, že se situace v ocelářství zlepší. Ale abych byl férový, trh je silně rozkolísaný a
může se jednat o odchylku od jednoznačně klesajícího trendu.

* E15: Jak ovlivní hospodaření NWR rozkolísaná cena plynu na světových trzích?      

Druhou naší stěžejní komoditou je energetické uhlí. To v určitém smyslu nahrazuje právě plyn. Nám se povedlo uzavřít se
zákazníky smlouvy, které obsahují výrazně vyšší ceny – více než o deset procent – této komodity než v loňském roce. To by
mělo celkové výsledky hospodaření NWR výrazně ovlivnit. I přesto se nám i kvůli plynové krizi zdá, že bude potřeba otevřít
otázku energetické soběstačnosti nejen Česka.

* E15: Jste schopni „protlačit“ v rámci výše řečeného v politických kruzích prolomení těžebních limitů?      

Česká republika má nějakou energetickou politiku, která se může upravovat v rámci aktuální politické reprezentace. Politici si
musejí rozhodnout sami, zda chtějí pálit ruský plyn, nebo české uhlí. Naše schopnost proti tomu argumentovat není úplně
relevantní, protože my vyrábíme uhlí na úrovni své maximální kapacity a v krátkém čase ho nebudeme schopni vyrobit víc, bez
ohledu na to, jak se Česko rozhodne.

* E15: Budete měnit své měnové zajišťovací nástroje kvůli vývoji kurzu koruny?      

Máme politiku zajišťování zhruba sedmdesáti procent měnové expozice. V tuto chvíli jsme nezajištěni. Jakmile se současná
měnová situace uklidní, vrátíme se zase k původním zajišťovacím mechanismům. Naše vnitřní politika není vydělávat na
pohybu kurzů, my zajištěním jen omezujeme rizika.

* E15: Chcete rozšiřovat surovinovou základnu?      

Naše oficiálně deklarované zásoby na jaře roku 2007 měly 150 milionů tun, dneska jsme na úrovni 419 milionů tun. Z toho je
zhruba polovina v Polsku a druhá polovina v ČR. Za 18 měsíců se v tuzemsku zvýšily zásoby o třetinu. Přesto monitorujeme
situaci v hornictví v Polsku i na Ukrajině. Jsme přesvědčeni, vzhledem k současné situaci, že se tam objeví řada příležitostí.

* E15: NWR také oznámilo pokračování politiky snižování nákladů, především v rámci projektu POP 2010…      

Hlavním cílem tohoto programu je zlepšit produktivitu podzemních provozů. My to řešíme nákupem porubů, tedy
specializovaných strojů. Na začátku loňského roku jsme měli zhruba pětadvacet porubů, a až projekt na konci letošního roku
skončí, budeme jich mít patnáct. A budeme těžit stejné množství uhlí. Největší nákladovou položkou firemní výsledovky jsou
ale mzdové náklady, a i přes oznámené úspory to neznamená masivní propouštění, naopak. To, co jsme veřejnosti představili,
je, že se osobní náklady sníží zhruba o deset procent. A jelikož jsou zhruba polovinou osobních nákladů, povede to ke snížení
nákladů o pět procent.

* E15: Dodržíte své dividendové plány v letech 2009 a 2010?      

Naším cílem rozhodně není „syslit“ za každou cenu hotovost. Pokud ale zjistíme, že delší dobu držíme na účtech peníze, které
efektivně neutrácíme, vrátíme je akcionářům. Chceme pořád vyplácet padesát procent čistého zisku v průměru za průmyslový
cyklus.
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